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L'associacionisme ens mou

Un dels trets característics del poble de Tivenys és
l'associacionisme.  Tivenys compta, des de fa molts
anys, amb un grapat d'entitats o associacions sense
ànim de lucre, que parteixen des de l'altruisme dels
seus membres i que generen activitats de tot tipus i
per a tots els gustos.

Comptem amb una quinzena d'entitats, comptant
pel cap baix, que representen pràcticament tots els
sectors d'una població d'uns 900 habitants. Si
traslladéssim esta proporció a un municipi gran, una
ciutat com Tortosa comptaria amb gairebé 560
associacions, pràcticament una associació cada 60
persones. Evidenment, no és extrapolable, però sí que
ens dona una idea de la magnitud de la situació.

Este teixit associatiu és reflex del tarannà tivenysà i és
part imprescindible per al desenvolupament
comunitari, com fa anys que es ve demostrant. I amb
este objectiu a la mira, el desenvolupament
comunitari, és que naix una nova associació al nostre
poble.

Aprofitem este editorial per anunciar que, d'ara
endavant, la coordinació, redacció i edició del
Pregoner serà gestionada per la nova associació
cultural "L'activista cultural", que ens encarregarem
de seguir informant des de la neutralitat, veracitat,
pluralitat i transparència i, al mateix temps, seguirem
fomentant la participació ciutadana i la  promoció de
les activitats de la societat. Tot plegat, amb la
financiació econòmica, el suport i la col�laboració
imprescindibles de l'Ajuntament de Tivenys.

Esperem que el seguiu gaudint.
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A L C A L D I A
Veïns i veïnes, és molt complicat
poder agrair-vos, en aquest espai
que em reserva Lo Pregoner, tot
l’afecte que m’heu fet arribar
estes últimes setmanes, Tot i
així,deixeu-me que ho intente.

Poder servir, ajudar i representar
el poble on vius, que t’ha vist
nàixer i on viuen i es fan grans els
teus fills, és un dels màxims
honors que un pot viure i que
sempre portaré amb mi, i això ha
estat gràcies a vatros.
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Sempre he pensat que la essència de la política és ajudar, ser útil, honest, proper
i servir al col.lectiu; transformar, oferir serveis a la gent i treballar per millorar poc
a poc el teu entorn; i per millorar també, encara que sigui només una mica, la
societat que ens envolta.

Les passades eleccions del mes de maig, vau voler que continue sent el vostre
alcalde, i és per això que us agraeixo el suport, la confiança i el repte que em
proposeu. Us vull adreçar un agraïment sentit, sincer i que no només va dirigit
als veïns i veïnes que vau votar la llista que vaig encapçalar, també faig un
agraïment als que no ho vau fer, amb el convenciment i el compromís
d’assegurar-vos que sóc i seré també el vostre alcalde.

Sóc conscient del què ens espera els propers quatre anys, us asseguro que
continuaré treballant per tots i totes, respectant tots els matisos, maneres
d’entendre el poble i maneres d’entendre la vida, i ho faré amb generositat,
perque Tivenys som totes i tots.

Faig un agraïment també a l’equip que m’acompanya, a les persones que
configuren avui el projecte que ha de treballar per tots vatros i us convido a
seguir el camí fet, a trasitar-lo junts, a dibuixar el Tivenys que us hem proposat i
fer-ho de la mà.

Ara és l’hora Tivenys, gràcies de cor. Tal i com vaig dir al discurs d’investidura, em
poso a la vostra disposició, em reafirmo amb el compromís, amb la il.lusió i el
convenciment de fer-ho per servir-vos.

Moltes gràcies.

Eladi Galbe Mauri
Alcalde de Tivenys
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“Em satisfà molt
fer classe als fills i
als nets dels meus
amics i veïns”

Dius que abans que acabesses la carrera, va
entrar en vigor la LOGSE, que eliminava l’EGB.
Com et va afectar això?

Els mestres de ciències i de matemàtiques com jo
o de socials, érem més de la segona etapa de
l’EGB, que era la que s’eliminava, i calia recol�locar
tots els mestres de setè i vuitè abans de donar
entrada als nous diplomats. Ens van donar uns
anys per a preparar oposicions i aconseguir una
plaça de Primària, i això ens va generar incertesa.
Jo veia que els companys de la meua promoció
que havien fet Infantil ja treballaven, però natros,
no. Durant estos anys en què encara no treballava
vaig anar fent cursos de formació permanent i
innovació i impartia repassos. El curs 95-96
començo a treballar. En este període vaig fer
moltes substitucions. Algunes eren només d’un
dia, de mestres reubicats a l’ESO que tot just
estaven fent la formació per a adaptar-se a la nova
realitat. I així vaig anar passant per 59 escoles, fins
al curs 2007-2008, que arribo a l’escola de Tivenys. 

Sempre van ser intervals molt curts? Què et va
suposar esta inestabilitat?

Alguns eren més curts, altres més llargs. Jo era de
matemàtiques i ciències naturals, però igual
arribaves a una escola i et tocava fer música,
educació física... També féiem substitucions a
secundària, a l’ESO. Una vegada m’hi va tocar fer
anglès, jo que havia estudiat tota la vida francès.
Sort d’una companya que em va ajudar. No podies
dir que no, ja que aleshores et feien fora de la
borsa de treball. T’ho anaves manegant com
podies.

En algun moment et planteges dixar-ho córrer?

Sí que ho vaig pensar alguna vegada. Fins i tot
vam decidir, amb altres companys en la mateixa
situació, passar a la demarcació de Barcelona, on
hi havia més moviment i la llista corria més de
pressa, però just quan havíem fet la sol�licitud de
canvi, ens van trucar i ens van dir que ja ens
anaven a cridar per treballar a la província de
Tarragona. En aquella època encara no s’havia
creat la Delegació Territorial de les Terres de l’Ebre
i et podien enviar a treballar per totes les escoles
de la província.

Però de tota manera agafes la iniciativa i passes a
estudiar l’especialitat d’Infantil.

Sí, en sortien a oposició més places i veia que els
mestres d’Infantil tenien més oportunitats. El curs
2001-2002 decidixo fer un postgrau en Educació
Infantil, per la UNED, a Cervera. Hi anava
quinzenalment, a la tarda, quan acabava de
treballar. Quan vaig tenir la titulació em vaig
presentar a les oposicions d’Educació Infantil i les
vaig aprovar. Vaig treballar dos cursos a l’escola de
Vinallop i el 2007 vaig participar en el concurs de
trasllats i em van donar la plaça definitiva al meu
poble.

Tornaves al poble, amb les coses bones i no tan
bones que això podia tenir com a mestra dels
xiquets i xiquetes del poble, que et trobes pel
carrer fora de l’horari lectiu.

Hi havia companys que em deien que ells no ho
farien mai això de treballar de mestre o mestra al
poble on viuen: “Ningú no és profeta a la seua 

Amàlia Fons Lluís té 52 anys i ha dedicat la seua
vida a l’ensenyament. Tot i que és una
apassionada de les matemàtiques avançades, les
circumstàncies l’han portat a ser mestra
d’Infantil i a dirigir des de fa nou anys l’escola La
Pineda de Tivenys, i no se’n penedix. Entre el
1988 i el 1991 va estudiar la diplomatura de
Professorat d’EGB en l’especialitat de

Per Òscar Meseguer

Matemàtiques i Ciències Naturals, però just
mentrestant era a la Universitat, va haver els
canvis legislatius que eliminaven l’EGB i
ampliaven l’obligatorietat d’estudiar fins als 16
anys a través de l’ESO. Això la va portar a un llarg
període de transició cap a la inserció laboral, fins
a convertir-se en l’actual referent educatiu del
seu poble, que no és poca cosa.
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Amàlia amb l'actual claustre de l'escola La Pineda de Tivenys.

terra”. Jo no pretenc ser cap profeta, però em
dona una gran satisfacció contribuir a la formació
dels xiquets i xiquetes del meu poble, que són els
fills i els nets dels meus amics i veïns. A més a més,
aquí he trobat l’estabilitat professional que no
havia tingut en anys anteriors. 

Havies enfocat alguna vegada l’opció de fer de
mestra al poble?

Ni m’ho havia plantejat, però va sortir l’oportunitat,
i també vaig apreciar que em podia ajudar a
conciliar millor la faena amb la vida familiar i amb
els fills, que llavors eren petits. Vaig pensar que si
no hi estava còmoda, amb els anys podia demanar
un trasllat, però hi he estat molt bé. I fins avui.

I dels teus primers anys d’anar cap aquí i cap allà,
amb què et quedes?

Vaig tenir contacte amb moltes maneres
d’ensenyar i de fer i amb problemàtiques familiars
que t’aporten experiència, en escoles complexes
d’alguns barris de Reus o Tarragona, o en escoles
de poble i en escoles grans, de més de 500
alumnes. Això et dona un bagatge. Recordo a
Reus que vaig estar en una escola d'alta
complexitat, amb alumnes de famílies socialment
vulnerables, que estaven immersos en
problemàtiques familiars molt impactants:
maltractaments i situacions límit. D’este contacte
amb la diversitat d’alumnat en treus grans
experiències, són bons aprenentatges que et van
forjant en la teua professió. 

I de què tens més mal record?

Em pesava molt haver d’agafar sempre el cotxe i
la distància. Just quan vaig acabar la baixa
maternal del meu primer fill, em van trucar per
anar a treballar al Vendrell, el més lluny que em
podia tocar dins de la província. Hi anava i tornava
cada dia, durant dos trimestres, perquè volia estar
amb el meu fill i allí no tenia ningú que me’l
cuidés. Un altre mal record que conservo és de
l'època en què vaig treballar a Pratdip, quan una
tarda, en sortir de l'escola, per una carretera
secundària, per on mai passava ningú, vaig tenir
un accident greu. Per sort va passar un cotxe i el
seu conductor em va traslladar a l’hospital. Des de
llavors amb ell i la seua família hem guardat una
gran amistat i li estaré sempre agraïda.

I al final tornes a casa, a treballar a Tivenys, on no
et cal agafar el cotxe. Com va ser el retorn?

Vaig començar de tutora de P-3 i vaig anar
alternant cursos de P-3 i de P-4 i P-5, en un
moment en què hi havia un creixement en el
nombre d’alumnes i es va ampliar el nombre de 

tutories d’Infantil. I fins al 2014, quan s’havia de
jubilar l’antiga directora, Milagros. No es va
presentar ningú per a agafar el relleu. Jo tampoc,
perquè estava molt a gust de tutora i mai m’havia
plantejat anar més enllà. Però l’Inspector
d’Ensenyament, després d’una tanda d’entrevistes
amb els membres del claustre i del Consell
Escolar, em va proposar agafar la direcció. Era una
cosa que no entrava dins de les meues
perspectives, però vaig assumir el repte amb molt
de respecte i responsabilitat. El primer any vaig fer
un curs de formació i vaig ser directora en
funcions, i després vaig presentar el Projecte de
Direcció per a un període de quatre cursos, davant
una comissió d’avaluació. A partir de llavors he
anat renovant el mandat cada quatre cursos.
Enguany he presentat el nou projecte per a quatre
cursos més.

Veig que tens una trajectòria marcada per la teua
capacitat d’adaptació. No tenies previst ni fer
Infantil ni dirigir una escola, però és el que has fet.
 
Efectivament, t’has d’anar adaptant als
esdeveniments, amb capacitat de resiliència i
superació. D’entrada em motivava poder ensenyar
als alumnes més grans, que és el que vaig estudiar
en un principi, però m’he hagut d’ajustar als
canvis que m’he anat trobant, i ara ja no ho
canviaria. Em quedo a Infantil i al meu poble.

Què t’aporten els menuts?

És molt gratificant. Vas veient com evolucionen. A
poc a poc veus com maduren, com aprenen a
escriure i a llegir, a vestir-se, a relacionar-se, a ser
autònoms. Són canvis molt importants i
significatius perquè seran la base de
l’aprenentatge futur. Els aprenentatges que
hauran assolit des de petits, per insignificants que
semblen, els ajudaran a formar-se per a la vida
adulta.



T I V E N Y S A N S  I  T I V E N Y S A N E S

I com a directora i pedagoga, més enllà que la
LOGSE s’aprovés en un moment inoportú per a
tu, no creus que hi ha un excés de modificacions
de la legislació i la normativa, en funció de colors
polítics?

Des de la LOGSE, del 1990, fins a l’actual LOMLOE,
hem passat per sis lleis més d’educació. Quan
tenim assumits els canvis d’horaris, de currículum,
de manera de programar i de fer a l’aula, hi ha un
canvi de govern i ho modifica. Ara just estem fent
formacions per a assumir la nova LOMLOE
[aprovada el 2020], però ja se senten rumors que si
hi ha un canvi en el govern estatal, la modificaran. 

La consideres una llei positiva?

Sí. El que propugna és molt similar a com estem
treballant a l’Educació Infantil, de manera
globalitzada. Es tracta de donar-li continuïtat a
Primària i a Secundària. Aquí tenim un arbre
[parlem al patí de l’escola] i això és de ciències,
però la descripció de l’arbre, és llenguatge, i els
colors o el que ens evoca, pot ser art o plàstica. Per
tant, la visió de la realitat la fem globalitzada i això
és el que volem traslladar als aprenentatges. Esta
nova llei aposta per no separar ni segmentar per
àrees, a través de reptes o projectes que
impliquen totes les àrees, amb aprenentatges
competencials, inclusió, coeducació i igualtat
d’oportunitats per a tot l’alumnat siga quina siga
la seua condició. La individualització dels
aprenentatges es fa tenint sempre present
l’educació afectiva i emocional, la ciutadania
democràtica i la consciència global, amb més
respecte pel medi i les problemàtiques ambientals
i amb la mirada posada en la formació d’un
alumnat crític i responsable.

I no hi veus la manera que la comunitat educativa
puga aixecar la veu en favor d’una estabilitat
política del marc legislatiu vigent i aconseguir-la?

Els països nòrdics, que són els nostres referents,
tenen lleis més sòlides i estables, que perduren en
el temps. S’hi dona més valor a l’educació. Crec
que aquí s’hauria d’escoltar més la veu dels
professionals de l’educació i legislar tenint en
compte tots els estaments de la societat.

I la vostra manera de funcionar al centre, la vostra
metodologia, com ha evolucionat en estos vuit
anys?

Ha canviat molt. Hem anat eliminant els llibres de
text, a partir d’una necessitat de major coordinació
entre els mestres i els alumnes de les dos escoles
que conformen la ZER [Zona Escolar Rural,
integrada per les escoles de Tivenys i Bítem]. Els
llibres ens impedien fer una programació igual per 
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Amàlia a una aula de l'escola.

a tots els xiquets d’un mateix cicle. Natros mateix
elaborem les unitats didàctiques globalitzades en
l’entorn digital de la ZER. Prioritzem el treball en
grup i cooperatiu. Treballem amb metodologies
globalitzadores i inclusives a través de projectes,
tallers, racons, espais d’aprenentatge... També
hem participat en diversos programes d’innovació
que ens han aportat canvis: hem introduït la
llengua anglesa des de P3, fem l’educació física
íntegrament en anglès i aprofundim en el treball
dels artistes a l’àrea de plàstica i música, vinculat
amb el projecte araArt, amb el qual hem teixit
aliances amb el Conservatori de Música de Tortosa
o el Museu. Igualment hem intentat apropar
l’escola al poble i a la comunitat programant
activitats conjuntes amb les famílies, entitats i
Ajuntament, per implicar-nos i aportar més i millor
a la vida del poble.

I els xiquets i xiquetes? Han canviat també en
estos anys? Fins a quin punt les noves
tecnologies estan condicionant l’educació a
l’escola?

Els xiquets i xiquetes han canviat perquè hi ha
hagut un canvi de paradigma en els models de les
famílies, un canvi en els valors i les exigències
envers l’educació dels seus fills, a partir dels canvis
ràpids que es produïxen en la societat actual. Els
pares gaudixen de menys temps amb els seus fills
i filles i alguns ho compensen amb una educació
més tolerant, major permissivitat, sobreexposició a
les noves tecnologies des de ben petits,
hiperprotecció... Tot això comporta conseqüències
com la disminució de la motivació, baixa
tolerància a la frustració o menor cultura de 
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l'esforç. Amb les noves tecnologies, cal aprofitar la
part bona, allò que aporten a la millora de la
qualitat de l’educació, i cal formar des de l'escola i
la família en un ús responsable i crític.

I són menys respectuosos els nens amb l’autoritat
del mestre?

De vegades, veus que contesten sense ser
conscients que estan parlant amb un adult, o
interrompen una conversa entre adults. Això costa
treballar-ho més ara que fa uns anys. Partint de la
premissa que l’educació comença en el nucli
familiar i que l’escola participa en
l’acompanyament en esta formació integral dels
xiquets i xiquetes cap a la vida adulta, cal anar tots
a una, escola i família, per tal de formar-los en el
respecte als altres, no només als adults sinó també
als companys i a la diversitat social.

Pel carrer et trobes als alumnes i als pares
contínuament. Què implica això?

És satisfactori veure el recorregut dels xiquets del
teu poble, sentir que has posat un granet d’arena
en la formació dels futurs adults del poble de
Tivenys. De vegades sembla que estàs de guàrdia
les 24 hores al dia els set dies de la setmana,
perquè estàs més accessible que la resta de
companys i companyes de l’escola i potser quan
les famílies et troben pel carrer et comenten
alguna cosa que ha passat aquell dia a l’escola, o a
la nit o en horari no lectiu t’envien missatges al
mòbil o et truquen, però ja ho tinc assumit com a
normal i, la veritat, no em molesta gens.
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El pati de l’escola s’ha obert al poble. Es pot usar
fora dels horaris i els dies de classe.

Era una llàstima que el pati estés al mig del poble i
només l’utilitzés l’escola. L’equip de govern actual i
la direcció del centre vam apostar per obrir-lo,
vam consultar-ho amb Educació i ens van donar el
vistiplau. Vam posar uns horaris d’obertura, per no
coincidir amb els horaris de les classes, i unes
tanques per impedir l’accés a la zona superior, i
l’Ajuntament va instal�lar gronxadors per als més
petits. Crec que el resultat ha estat molt positiu
per al poble. 

Com veus el futur de l’escola i de l’educació?

Hi ha molts avenços positius, que s’adapten als
canvis de la societat, però cal valorar més l’escola,
per part de tothom. De vegades s’exigix molt a
l’escola i dona la sensació que l’escola és més aviat
un aparcament dels xiquets. L’escola s'adapta a les
exigències d’una societat d’adults, sense tenir en
compte els ritmes de desenvolupament i les
necessitats bàsiques dels infants, que en són els
usuaris. Ens trobem amb xiquets i xiquetes, a totes
les escoles, que es passen més hores a l’escola que
amb la família, fan més hores de les que té una
jornada de treball d’un adult, trencant així els
ritmes de son, d’alimentació, de socialització
familiar… Seria bo que l’escola i l’alumnat estessen
més al centre i buscar solucions compartides. Per
això cal implicació de les institucions.



G E S T I Ó  M U N I C I P A L

Resum dels darrers plens municipals
Els següents plens municipals han estat retransmesos en directe per les xarxes socials de
l’Ajuntament de Tivenys i es poden veure en diferit al canal de Youtube de l’Ajuntament.
També es poden consultar les actes detallades  a la seu electrònica de l’Ajuntament de Tivenys.
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PART RESOLUTIVA

1. Aprovació, si s'escau, de l'acta del ple ordinari del 22/02/2023. Aprovació per
unanimitat.

2. Aprovació, si escau, de l'acta del ple ordinari del 29/11/2022. S'aprova per majoria
absoluta de quatre vots (ERC) a favor i tres vots (PSC) en contra.

3. Aprovació, si escau, de l'acta del 30/09/2021. S'aprova per majoria absoluta de
quatre vots (ERC) a favor i tres vots (PSC) en contra.

ÀREA INTERVENCIÓ

4.  Modificació ordenança fiscal núm. 4, impost de construccions, instal�lacions i
obres (ICIO):Bonificació rehabilitació façanes. Aprovació per unanimitat.

PART DE CONTROL I FISCALITZACIÓ DE L’ACTUACIÓ DEL SEGÜENT ÒRGAN DE
GOVERN: ALCALDIA

5. Dació de compte dels Decrets de la presidència del núm. 79 al 178 de 2023.

6. Donar compte de diferents assumptes d'interès municipal. No se n'exposen.

7. Assumptes extraordinaris per motius d'urgència. No se’n presenta cap.

8. Precs i preguntes. No se'n formula cap.

P L E  E X T R A O R D I N A R I   D E L  3  D E  M A I G  D E  2 0 2 3
 

ÀREA DE SECRETARIA 

1. Sorteig membres per a la formació de meses electorals (eleccions municipals 28
de maig de 2023). No genera votació ni debat.         
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P L E  E X T R A O R D I N A R I   D E L  1 4  D E  J U N Y  D E  2 0 2 3
 

ÀREA DE SECRETARIA 

1. Aprovar, si s'escau, l'acta del ple ordinari del 21/07/2021. S'aprova per majoria
absoluta de tres vots (ERC) a favor i dos vots (PSC) en contra.           

2. . Aprovació de l'acta del ple ordinari del 30/09/2021. Remissió a l'acord adoptat
pel Ple en data 26/04/2023 en que va quedar aprovada.

3. Aprovar, si s'escau, l'acta del ple ordinari del 26/04/2023. Aprovació per
unanimitat. 

4. Aprovar, si s'escau, l'acta del ple ordinari del 03/05/2023. Aprovació per
unanimitat. 

La Sra. M. Jose Beltran Piñol (PSC) manifesta que, respecte de l'auditoria que va
presentar-se a la Fiscalia, el jutge va arxivar el cas, i procedeix a reproduir la
resolució judicial: No había indicios de enriquecimiento personal, nos
centraremos en el delito de Administración desleal. Així mateix, manifesta que les
irregularitats que es troben més detallades tenen lloc durant l'any 2019, en que ja
no estava traballant l'anterior secretaria. 

L'Alcalde tanca la sessió amb un agraïment als treballadors, als veïns, personal
col�laborador i a la corporació en general. 

El Sr. Eladi Galbe Mauri (ERC) manifesta que la anterior secretaria deixa la seva
feina al al desembre de 2019. L'Alcalde fa referència a l'últim requeriment del
Tribunal de Cuentas i mostra màxim respecte a la justicia. Així mateix, manifesta
que mai han afirmat que hi hagi hagut un enriquiment personal, i que únicament
van posar de manifest una serie d'irregularitats de l'auditoria i que per
responsabilitat és el que s'havia de fer. Cap dels regidors van manifestar un
enriquiment injust, i que no és un atac personal contra ningú, si no un deure
envers la ciutadania , que es mereix estar informada.



G E S T I Ó  M U N I C I P A L

E L E C C I O N S  M U N I C I P A L S  
 2 0 2 3
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Implicats-Fem Poble
ERC-AM
383 vots - 63.62%
5 regidors

PSC-CP
209 vots - 34.71%

2 regidors

Nuls: 13
En blanc: 10

Participació: 89,65%                  
Vots: 615

govern quedava constituït amb Jana Vicente,
Jordi Piñol, Fàtima Piñol i David Pallarés del grup
municipal Implicats-Fem poble.

El consistori es completava amb els regidors del
PSC de Tivenys, Susana Piñol i Marcel Vicente en
el grup a l'oposició, després de la renúncia al
càrrec del seu cap de llista Javier Mauri.

Constitució del nou consistori municipal

Dissabte 17 de juny, a la Sala de Plens de
l'Ajuntament de Tivenys, se celebrava el ple de
constitució del nou consistori, escollit a les
eleccions municipals del 28 de maig, on tenia lloc
la presa de possesió dels nous regidors i regidores
del poble.

Encapçalat   per   l'alcalde  Eladi  Galbe, l'equip  de 
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L'Ajuntament de Tivenys va rebre la
subvenció de salut pública de la
Diputació de Tarragona
La Diputació de Tarragona va concedir a
l'Ajuntament de Tivenys, un any més, la subvenció
de salut pública per generar entors més resilients,
segurs i saludables, en règim de concurrència
competitiva, de l'exercici 2022.

Aquesta subvenció consta de dues línies
d'actuacions subvencionables:

Línia 1 - Vigilància de les zones de bany: Les
despeses derivades de la contractació dels
socorristes a les piscines municipals.
Import subvencionat: 7.540,87€.

Línia 2 - Protecció de la Salut Pública: Les
actuacions subjecte de subvenció són la gestió
d'animals domèstics abandonats, la neteja i
desinfecció d'espais públics i equipaments
municipals i l'adquisició d'Equips de Protecció
Individual.
Import subvencionat 13.550,40€.

Des de l'equip de govern s'està treballant per tal
d'acollir-se a la propera convocatòria d'aquesta
mateixa subvenció per a l'exercici 2023.

Tivenys s'acull al pla de la Diputació de
Tarragona per tal de poder disposar
d'un caixer automàtic

Tivenys és un dels trenta-un municipis de menys de
1.000 habitants que s'ha acollit al Pla d’Inclusió
Financera als Municipis, de la Diputació de
Tarragona, sol�licitant la instal•lació d'un caixer
automàtic.

Este pla tindrà una durada de 5 anys i preveu
contractar una entitat bancària per oferir el servei als
20 municipis seleccionats a partir del 2024. El preu
anual del caixer serà d’un màxim de 18.000 euros,
dels quals la Diputació n’assumirà el 67% i
l’Ajuntament s’encarregarà del 33% restant. 

Per optar-hi, els ens locals hauran de disposar d’un
espai per instal�lar el caixer i hauran d’assumir les
despeses de manteniment de l’espai i els
subministraments.
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El dia 29 de març es van reunir a l'Ajuntament
l'alcalde, Eladi Galbe, amb els serveis tècnics del
Baix Ebre Innova  amb l'objectiu de desplegar al
territori el servei d'assesorament de tot tipus
dintre de l'àmbit empresarial.

Baix Ebre Innova pretén apropar als pobles
menuts este servei que es dona al viver
d'empreses i que ara es desplaçarà als pobles de la
comarca.

Este servei va adreçat a emprenedors, comerços,
restauració i també veïns i veïnes que es volen
incorporar al mercat laboral.

Baix Ebre Innova oferirà els seu servei
d'assessorament empresarial a Tivenys

Acord entre
l'Ajuntament i la 
 Cambra de Comerç 

Cuina tradicional de qualitat,
amb productes de proximitat 

i amb tocs innovadors 
en un entorn únic.

 
977 49 62 80

La Diputació de Tarragona
atorga diferents subvencions
a l'Ajuntament de Tivenys

14.483,66€ en concepte de FirArrels,
representant un 93,85% del pressupost
sol�licitat.
10.000€ en concepte del control sanitari de
l'aigua a de consum humà, l’aigua de les
piscines municipals i la legionel�la a les
instal�lacions municipals, representant un
77,62% del pressupost sol�licitat.
8.443€ en concepte del servei de socorrisme
de les piscines, representant un 73,36% del
pressupost sol�licitat.
2.358,69€ en concepte dels desfibril�ladors
municipals, representant un 80,21% del
pressupost sol�licitat.

L'Ajuntament de Tivenys, any rere any, sol•licita
diferents línies de subvenció i ajuts a la Diputació
de Tarragona en el marc dels diferents projectes
subvencionables.

Aquest 2023 i recentment, shan resolt
favorablement les convocatòries següents:

El passat mes d'abril, l'Ajuntament de Tivenys i la
Cambra del Comerç de Tortosa es van reunir per
fer els primers passos per establir un acord amb
els objectius de realitzar campanyes de suport i
assesorament al teixit emprenedor i empresarial
del nostre poble; portar a terme cursos de
formació i també inserció laboral per a diferents
edats i necessitats; i establir col•laboracions per al
desenvolupament de programes europeus.
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Entra en funcionament la depuradora
de Vall Jardina
L'Ajuntament de Tivenys anunciava el passat 14
de juny la seva satisfacció per la posada en
funcionament de la depuradora del municipi.

Esta estació depuradora, la gestió de la qual
està cedida via conveni entre l'Ajuntament de
Tivenys i el Consell Comarcal del Baix Ebre i
gestionada pel COPATE, ha estat des del seu
inici amb problemes de funcionament.
 
Dimecres dia 14, es  realitzava la visita amb el
president del Consell Comarcal del Baix Ebre i
la representant de l'Agència Catalana de
l'Aigua i s'anunciava la posada en marxa d'esta
instal�lació.

L'empresa adjudicatària d'esta obra va ser
Construccions Rubau i Aigua Residuos i Medio
Ambiente i l''import total de l'obra ha estat de
1.216.943,11€.

La durada de les obres ha estat d'uns 9 mesos i
l'equip de govern agraeix a tothom,
principalment veïns i veïnes afecfats, el sacrifici
fet i la paciència durant tot el període.

Finalment, Tivenys està d'enhorabona i disposa  
de l'EDAR en condicions i en funcionament.

 

La tercera edició del Camp de
Treball neteja un espai de memòria

Gràcies al projecte de geolocalitazació i
inventarització fet al 2020, coneixem millor els
espais de memòria  i en esta ocasió,
l'Ajuntament de Tivens ha optat per la neteja i
recuperació d'un d'estos espais.

Amb la supervisió i ajuda dels voluntaris Vicent
Mauri, Mario Roig i Gerardo Martí, els i les joves
estaran treballant, durant dos setmanes, per tal
d'adequar les trinxeres de la guerra civil, punts
de defensa de l'exèrcit republicà a la batalla de
l'ebre, que es troben just al costat del Poblat
Ibèric.

Al mateix temps, també participaran i gaudiran
de les diferents activitats lúdiques organitzades
dintre de l'agenda d'estiu per tal de fer una
estada ben complerta al nostre poble.

Per tercer any consecutiu, el dia 26 de juny
donàvem la benvinguda als membres del camp
de treball de la Direcció General de Joventut de
la Generalitat, que organitza l'entitat Obre't
Ebre, amb nois i noies de diferents indrets de
l'estat que en esta edició netejaran un dels
espais de memòria al nostre poble.
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Camí de la Vall
Camí de la Murta
Camí de la Tossa
Camí de l'Assut
Camí del Riu
Alguns trams del
Camí dels Lloas
Un tram del Camí
de Boca de Foix

Tasques de neteja i
sega dels següents
camins municipals:

Treballs realitzats
des de la regidoria
d'urbanisme,
transició energètica
i entorn rural.

Camí dels Masos.
Tram de pujada
del Camí de la
Barqueta/Boca
de Foix.

Obres de millora i
arranjament dels
següents camins
municipals:

Gràcies a
l'assistència en
camins de la
Diputació de
Tarragona.
Obres executades
per M.J. Gruas.

ACTUACIONS EN L'ESPAI PÚBLIC

Obres de millora d'un tram de la carretera, a
l'alçada de l'Horta de dalt.

L'objectiu de les obres és millorar l'evacuació
de les aigües de pluja per tal de millorar els
accessos dels veïns i veïnes a les seues
finques, evitar inundacions excessives en
estes i permetre una circulació més segura
als usuaris en este tram de carretera.
Es crearan unes noves cunetes amb
formigó i un segon pou sec per un millor
drenatge.

Estes obres són executades per la brigada
de la Diputació de Tarragona.
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Segona fase de
neteja del barranc
de la Valljardina per
tal de netejar i
reduir la vegetació i
millorar l'evacuació
d'aigues en cas de
plujes, així com
protegir les finques
particulars properes
al barranc i també
els camins i accesos
municipals.

Portada a terme per
l'ACA.

Obres de millora del
Casal Municipal de
la Gent Gran.

Finançades en un
95% per la Diputació
de Tarragona dins
de la líndea de
subvencions de
millora dels
equipaments
municipals.

Obra adjudicada a
Jordi Martí
Construccions per
contracte menor.

Obres de reforma i millora de l'eficiència
energètica dels vestuaris de les piscines
municipals i construcció del gimnàs
municipal a les mateixes instaŀlacions.

Finançat pel pla únic d'obres i serveis de la
Generalitat de Catalunya (PUOSC) en un
45% i amb recursos propis en un 55%
aproximadament.

Cost total: 95.033,40 euros.

Concreto Obres va estar l'empresa
adjudicatària de les obres per concurs obert
i reglat.
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Escrivim estes línies encara amb la emoció,
satisfacció i el record molt present pel moment
viscut la nit de les passades eleccions
municipals on, amb uns resultats històrics,
IMPLICATS-FEM POBLE consolidàvem el
projecte municipal per als propers quatre anys.

Aprofitem la oportunitat i l'espai que ens
reserva Lo Pregoner per fer un agrament
inmens al conjunt del poble, sense exclusions.
En primer lloc, per la participació, que posa de
manifest un cop més que som un poble amb un
esperit participatiu envejable. Un agraïment
també pel que entenem que va ser una actitud
exemplar, tant en campanya com el mateix dia
de les urnes. I per últim, un agraïment a la gent
que ens va donar suport i va donar-nos la
confiança per seguir treballant per tothom.

Sempre hem pensat que Tivenys necessitava
avançar, mirar al futur, consolidar el projecte
que IMPLICATS portem implementant, i que
demana més temps. El conjunt d'accions,
projectes i millores que volem fer possibles són
transformadores, són amb una visió i amb
perspectiva de futur. i amb el resultat electoral i
la confiança del poble, avui són més possibles
que mai.

Avui Tivenys continua caminant amb pas ferm,
amb un equip jove, compromés i que vol seguir
posant les perosnes al centre. Ara és l'hora de
continuar treballant per tothom. El canvi que fa
quatre anys ens va portar a govern ha obtingut
la confiança de la gent i hem implementat
d'una manera molt notable la distància i és per
això que agraïm un cop més la confiança de la
gent.

El nostre lema era i és "al costat de la gent" i és
amb aquest lema que volem continuar, pas a
pas, per tu i per Tivenys.
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GRUP SOCIALISTA DEL PSC DE TIVENYS

Com sempre, estem contents i orgullosos del
nostre poble, ja que ha tornat a demostrar un
gran interès pel futur amb una participació
molt elevada als comicis municipals. Quasi 9 de
cada 10 persones van assistir a les urnes, un
89,65% per ser exactes. 

Malauradament, dels 615 vots, poc més del 33%
van ser per donar suport a la candidatura
socialista. Tot i aquest reconeixement, hem
perdut un regidor pel camí, per tant, el resultat
no ha estat el desitjat. Ara bé, no per aquest
motiu llançarem la tovallola; estem motivats
per continuar lluitant pel bé del poble de
Tivenys i per la seva gent, com els socialistes
sempre hem fet. Treballant i sempre amb la
veritat per davant, tornarem a guanyar-nos la
confiança dels tivenysans i tivenysanes que
tants d'anys han estat al nostre costat.
Continuarem defensant els valors socialistes i
d'esquerres i seguirem estant al costat de totes
les persones. 

Pel bé del nostre poble i per millorar la
convivència de les tivenysanes i tivenysans, li
desitgem tots els encerts al govern d'ERC i
sobretot li demanem que centri tots els seus
esforços cap al futur que tant prometen, però
que a la realitat poc han projectat la darrera
legislatura. 

Volem donar la benvinguda com a regidors a
Susana i a Marcel, els quals faran tot el possible
per estar a l'altura dels valors que sempre hem
demostrat. No podem acabar sense fer un
merescut reconeixement als nostres regidors
socialistes que ja no formaran part durant
aquesta nova legislatura i que han estat al
costat i al servei de les persones del poble de
manera vocacional i sobretot incondicional;
Maria, Javi i Xavi, GRÀCIES SEMPRE!



L O  P A R E R  D E L  P O B L E

Envia un correu amb la teva opinió a
lopregonerdetivenys@gmail.com  
Cal adjuntar: nom o pseudònim i títol.
A l’assumpte del correu: LO PARER DEL
POBLE
Termini per participar en la pròxima edició:
divendres 13 d'octubre del 2023. 

PER PARTICIPAR EN AQUESTA SECCIÓ:
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Ja fa gairebé 29 anys que visc a Tivenys i de fa uns anys cap
aquí he participat més o menys activament en la vida del
poble, amb el grup de teatre, en La Barraca i Publicata, en la
fira anterior, la d’artesania i turisme i ara, més recentment, en
les dos edicions de Firarrels.

Vull fer constar, abans de continuar, que sóc completament
apolític, que la política em fa llàstima pel com transforma a la
gent i que el que vaig a dir, ho expresso a títol personal. 

Igual que abans coŀlaborava en l’anterior alcaldessa ara ho
faig en l’actual alcalde i sempre ho he fet pel poble on visc i
per les ganes de participar, sense mirar ni partits ni persones
i sense demanar res a canvi, que és com crec que s’han de fer
aquestes coses. 

I és justament per això, perquè hem fet una feina
desinteressada per al poble, que em vaig indignar quan,
mentre treballàvem per la fira, l’equip de decoració (tres
persones), ens vam sentir aŀludits per una publicació a les
xarxes oficials del PSC de Tivenys on sortien les imatges
d’una sala del Centre d’interpretació on treballàvem amb
cartró i a peu de foto hi deia que amb l’anterior equip de
govern tot estava net i ara, és a dir, en el moment que es va
fer la fotografia, era tot ple d’escombraries. Haureu vist els
que heu voltat pel Centre d’interpretació aquests dies  de
fires que la sala de treball ha tornat a quedar neta i que té
l’aspecte que tenia abans de treballar-hi.

Com imaginareu, als tres que allí passàvem les hores deixant-
nos la pell per tindre tot enllestit i a temps, no ens va fer gens
de gràcia que s’utilitzés la nostra feina com a arma política
per fer mal a l’altre grup. 

Penso que tots ens podem equivocar, i també crec que els qui
van publicar les fotos saben que va ser una error fer-ho, i més
ara que, acabades les fires, la gent ha vist en que s’ha
transformat el que deien que eren escombraries. 

Per part meua serà com si no hagués passat mai, però no
podia deixar de donar la meva opinió sobre el tema. I ho faig
aquí, a la revista del poble, perquè els draps bruts es renten a
casa i no cal utilitzar les xarxes socials per donar expansió
fora d’aquí ni al que fan uns ni al que fan el altres.

De tot això us vull fer una reflexió, si em permeteu, i és que
s’ha demostrat que hi ha gent que de les escombraries fa
coses útils, que hi ha altra gent que de les coses útils en fa
escombraries i que si pràcticament sols tres persones, en
esforç i molt treball, fan el que hem fet… què no faríeu a
Tivenys si TOTS, els uns i els altres, d’un grup i de l’altre i els
amics i familiars de les dos parts, deixàveu d’enredar i uníeu
forces per mirar de tirar el poble endavant deixant la
porqueria i les crispacions de banda? 

Doneu-vos-en vergonya, deixeu aquesta mena de guerra civil
que teniu muntada i treballeu conjuntament i ben avinguts
per Tivenys!!! 
Proveu-ho, segur que no costa tant.

José Antonio Prieto

PERDONEU, PERÒ ALGÚ HO HAVIA DE DIR

C/ Valleta, 6      43511  Tivenys      639 36 28 05
 

Instaŀlacions i reparacions
elèctriques, d'aigua, de calefacció, 

aire condicionat i mantenimient
elèctric industrial.

Després de llegir l’article “Al pati del cole” del darrer butlletí
“Lo pregoner”, vaig quedar embadalit pel que allí s’hi
explicava. Mogut per la curiositat una tarda m’hi vaig apropar.

Només arribar vaig veure a la porta un cartell amb uns horaris
que, curiosament, aquell dia no s’havien respectat. En entrar a
dins uns joves jugaven a penjar-se de la cistella de bàsquet, a
la qual ja no li quedava xarxa... Vaig abaixar el cap i encara em
vaig sorprendre més: papereres plenes d’escombraries, el
terra ple d’envasos buits de begudes i menjar, vidres
trencats,... que donaven a l’espai un aire de deixadesa
majúscul.

Em vaig esgarrifar en pensar que allí mateix, a l’endemà, hi
jugarien els xiquets i xiquetes de la nostra escola; i que a
nosaltres, com a pares, no ens agradaria que els nostres fills i
filles juguessin en un lloc insegur i insalubre.

Sí, és un lloc emblemàtic, enmig del poble per què el jovent hi
pugui passar les tardes però hi manca vigilància, compliment
dels horaris, manteniment, neteja i respecte.

Demano al nou equip de l’Ajuntament més implicació per
aquest raconet que no podem deixar perdre ni deteriorar.

Anònim

AL PATI DEL COLE (RÈPLICA)



P E R  A L S  M E N U T S
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TROBA 
EL CAMÍ

PINTA SEGUINT LES INDICACIONS

1

2

3

4

5



C U L T U R A
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250è aniversari de la Parròquia
Corria l’any 1774, que unsobrers ben atrafegats
treballaven dia i nit. Ja feia uns quants anys,
gairebé catorze,que havien començatles obres i
tot el poble tenia ganes de veure’n el resultat
final.

Una església esvelta encara embolcallada per les
embastides que havien aixecat per fornir el
campanar prometia ser el temple que els
tivenysans desitjaven. El poble havia fundat la
parròquia l’any1539, però l’església de Sant Isidre
ja se’ls havia quedat petita. I és que, en pocs anys,
la població havia augmentat molt. Era una època
de pau, de poques epidèmies i de bonança
econòmica per l’auge del mercantilisme. Les
terres portades per les riuades de l’Ebre eren molt
fèrtils i les collites abundoses, cosa que va
contribuir a la millora de la qualitat de vida. Els
habitants del poble es van multiplicar per 10 en
només 150 anys.

En aquest context va sorgirla necessitat de
construir una nova església que es dedicaria als
seus patrons, Sant Benet i Sant Miquel, i que
pogués honorar la seva parròquia.

Els plànols van anar agafant forma seguint els
cànons de l’època: una planta de creu llatina, amb
una gran nau central i dues de laterals, amb una
cúpula sobre un tambor octogonal a
l’encreuament. I al lateral dret de la porta
principal, un campanar prou alt per a portar el so
de les seues campanes per tots els masos que
creixien al voltant del municipi. Els propietaris
dels forns d’obra i els cantirers del poble s’havien
conjurat a fer-ho possible a través de generoses
donacions de “tabots” que fabricaven i que coïen
en les diverses bòbiles escampades per la vil�la.

Més avant s’anirien polint els detalls ornamentals
per a acabar de donar al temple l’aspecte
majestuós que hem conegut: a l’entrada, una
portalada emmarcada amb dos pilastres
massisses de pedra que sostindrien les imatges
de Santa Justina i Santa Escolàstica, flanquejant la
imatge de Sant Benet, ubicada en una fornícula. 

A l’interior, un altar presiditper un gran retaule
dedicat a Sant Miquel i un cor sobre la porta
d’accés. La decoració seria policromada, pròpia de
l’estil barroc imperant a l’època.

Finalment, gràcies a l’esforç de tots, el 29 de
setembre de l’any 1774, dia de Sant Miquel, es va
traslladar el Santíssim des de l’antiga església de 
 Sant Isidre i es va consagrar el nou temple
parroquial de Tivenys. D’aquestafita a la història
del nostre poble, l’any vinent, si Déu vol, farà 250
anys.

Martí Prades Pujol
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Durant aquest quart de mil�lenni s’han succeït
generacions que han trobat en el temple
parroquial l’empara de la fe cristiana. S’hi han
celebrat les eucaristies, batejos, matrimonis… i ha
estat el lloc que ha acollit les pregàries de
familiars i amics en els moments de comiat.

Per això volem festejar aquest aniversari de la
manera que es mereix. Recordar la seva història,
emmarcar-la en la vida de Tivenys, donar a
conèixer el valor arquitectònic del temple, reviure
els principals esdeveniments en la vida
parroquial… I ho volemfer des d’unavessant
religiosa, culturali festiva, amb la participació de
tothom.

Durant tot l’any 2024, començant pel primer dia
de l’any litúrgic, realitzarem un seguit d’actes
oberts a tot el poble que tindran com a
denominador comú la celebració del 250è
aniversari d’aquell temple parroquial que els
nostres avantpassats van fer possible amb esperit
de poble. J. Pinyol, 2009

La creació de la Parròquia
Sisco Pinyol Antó

Era l’any 1539 (Perera, 1581) quan els feligresos de
Tivenys, que depenien eclesiàsticament de la
Catedral de Tortosa, van sol�licitar als curats
d’aquesta la creació d’una parròquia a la població
de Tivenys. No fou fins el 1574 quan el bisbe de
Tortosa, Martín de Córdoba, nombrava el primer
capellà de la nova parròquia, el Reverent Ramon
Berenguer Piñol.

La nova parròquia requeria d’un nou temple.
Aquest fou dedicat a Sant Isidre i es trobava on
avui esta el Saló de Plens de l’Ajuntament. Es
tracta d’un petit temple d’estil gòtic. Consta d'una
sola nau de planta rectangular amb volta de canó.
La façana presenta una porta d'accés central amb
carreus i arc de mig punt adovellat; i quatre buits
disposats simètricament a ambdós costats de
l'eix central.

A sobre de la porta hi ha una mènsula de pedra
amb un escut que representa una pinya (símbol
de la família Piñol, a la qual pertanyia el Reverent
Ramon Berenguer Piñol), servia per suportar una
estàtua. Esta protegida per una mena de coberta
a dos vessants sobre arc, a manera de dosseret.
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L’estreta relació que mantenia la parròquia de
Tivenys amb la Catedral de Tortosa, va encoratjar
als feligresos de Tivenys a demanar als canonges
una porció de la relíquia de la Veracreu que es
conservava a la Catedral de Tortosa i aquests,
segons un acord capitular del dia 3 de març de
l’any 1581, els ho van concedir (ACTo. Índex d'actes
capitulars, s. XVI).

Sis mesos després d’aquest acord, es procedí a la
cerimònia solemne de donació del fragment del
Lignum Crucis als representants dels feligresos de
Tivenys. Aquest acte es desenvolupà el dia 28 de
setembre de l’any 1581. L’endemà, diada de Sant
Miquel, la nova creu-reliquiari fou rebuda a
l’església parroquial de Tivenys, després de
celebrar una processó, i fou dipositada a sobre de
l’altar major (Muñoz i Sebastià, 2006).

Bibliografia consultada:

ACTo. Índex d'actes capitulars. (s. XVI).

Muñoz i Sebastià, J.-H. (2006). El peu de la Veracreu de la Parròquia de Tivenys. 
En Miscel�lània en Homenatge a José Eixarch Frasno (págs. 351-361). Vinaròs: Editorial Antinea.

Perera, P. (1581). ACTo. Protocols Notarials. 
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Després de l'èxit aclaparador de la primera edició
de FirArrels, l'Ajuntament de Tivenys, des de la
regidoria de cultura, fires i festes, amb Jana
Vicente al capdavant, i les persones voluntàries de
la comissió de fires es van posar a treballar per tal
de tirar endavant la segona edicició de FirArrels,
que, amb el concens de totes les persones
involucrades, esta vegada tindria a Mèxic com a
país convidat.

Mesos de treball incansable des de totes les parts
implicades, fins el mateix dia de la inauguració,
donaven el seu fruit el cap de setmana de Sant
Jordi. Durant tres dies Tivenys es va omplir de
cultura mexicana i tivenysana amb els diferents
actes programats,  i de moltes persones
interessades que s'hi van desplaçar i en van
quedar gratament sorpreses i impactades per la
impressionant decoració temàtica de diferents
indrets del poble. Tot plegat, acompanyat d'un
gran nombre de parades locals i visitants ben
variades.

Divendres 21 d'abril, per la tarda, assistiem a l'acte
inaugural, presidit per la Directora General de
Migracions, Refugi i Antiracisme, Eurice Romero
Rivera, i per la Cònsol Titular de Mèxic a Barcelona
Claudia Pavlovich Arellano, acompanyats del
consistori, entitats locals i mexicanes i un
nombrós públic que va assistir als parlaments i
actuació de ball tradicional a l'escenari del
Recinte Firal, durant aquests dies caracteritzat i
conegut com el Templo Quetzalcoátl.

Tivenys va celebrar la segona edició de
FirArrels, enguany dedicada a Mèxic
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La tarda va seguir amb una xarrada sobre l'exili
català a Mèxic on José M. Murià, Doctor en
Història per el Colegio de México i distingit amb
la Creu de Sant Jordi pel Govern de Catalunya
l'any 2009, ens va sorprendre amb els seus
coneixements i experiències sobre el tema.

A continuació, vam poder gaudir d'un taller on
l'associació de mexicans a Catalunya, MEXCAT,
ens va ensenyar a construir un "altar de
muertos", explicant-nos la seva tradició i
convidant-nos a honrar els nostres difunts amb
un altar comunitari on veïns i veïnes del poble
hi van portar les fotos de persones estimades
que volen recordar.

La mateixa tarda, els Mariachis "Mariachi
Internacional Barcelona" ambientaven amb la
seva música tot el recorregut i espais de la fira
fins l'hora de sopar, moment en que les
parades de menjar, tant local com mexicà,
s'omplien de gom a gom.

Entrada la nit, tenien lloc les actuacions
musicals de THEPAUEXPERIENCE i el grup
local TIBETIUM. Acabava la jornada amb
l'actuació "Rock to the end" del DJ Raül Sech.

Dissabte 22 venia ben carregat d'actes,
començant al matí amb un taller de castells
que oferia el grup de Castellers de Tortosa,
amenitzat pel passacarrers dels Gaiters de
l'Aguilot. Acte seguit, tenia lloc un taller infantil
de "Piñatas" i també la mostra i degustació de
cuina mexicana versus cuina tivenysana amb el
"Fríjoles vs. fesols", que van deleitar tothom qui
els va tastar.
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Per la tarda, taller de Catrinas, on petits i grans es
van poder pintar la cara com la popular calavera
mexicana.  A les sis de la tarda, a la parada de Mel
Adelaida, va tenir lloc l'elaboració i degustació de
postre mexicà versus postre tivenysà, "buñuelos
mexicanos con miel vs. borraines amb mel". A
continuació, la Mtra. Meztli Hernández,
investigadora de l'Institut de Cultures Americanes
Antigues a Catalunya, i el Mtro. Ricardo Valádez,
investigador convidat a la Universidad
Complutense de Madrid, ens van transportar a un
recorregut a través dels colors i sabors de les
cultures mesoamericanes amb la seva
conferència sobre "El méxico prehispànico".
Finalitzaven els actes de la tarda amb el taller de
Micheladas, beguda alcohòlica mexicana, adreçat
a adults.

Per la nit, vam poder gaudir de la sorprenent
actuació del Charro Prieto, artista local que va
convidar a l'escenari a Alberto, artista local
revelació. Els dos, van precedir l'espectacle de
música i ball que ens van oferir Mariachi
Internacional Barcelona i el Ballet Viva México
que es van guanyar forts apludiments del públic.
La nit va acabar amb el DJ Raül Sech amb música
actual.

Diumenge, Sant Jordi i últim dia de FirArrels, al
matí tenia lloc la trobada de puntaires i la mostra
de "bordados de México". Tot seguit vam poder
tastar cuina mexicana i tivenysana amb la
demostració "Cuinem amb tomaca". Per la tarda,
a la parada de Pep Bort, s'hi va realitzar un taller
de carraus tradicionals que es va fer sentir de
valent. A continuació, la Banda de Música de
Tivenys i el grup de jota La Gandaia en van oferir
una ballada que va finalitzar amb la ballada
popular de la Jota de Tivenys.

A les set de la tarda tenia lloc l'acte de cloenda i
agermanament que finalitzava amb el
passacarrers dels Mariachis.

Durant els tres dies, vam poder visitar l'exposició
"El ritmo de la muerte", de l'artista
transdisciplinari mexicà Gabriel Sánchez Viveros,
que ens proposava una revisió de la idiosincràsia
mexicana a través del concepte de la mort i la
celebració al seu voltant, però des d'un punt de
vista personal.

Tot plegat, tres dies intensos en que vam poder
viatjar fins a Mèxic i conèixer una mica més la
seva cultura i tradicions gràcies a l'Ajuntament de
Tivenys, la regidoria de Fires, la comissió de fires,
entitats i persones col�laboradores, que amb el
seu esforç ens van fer gaudir d'una edició de
FirArrels inolvidable.
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La setmana del 19 al 25 de juny vam poder viure la
quarta Setmana Cultural a Tivenys, una setmana
carregada d'actes culturals per a totes les edats i
públics, que en esta edició coincideix amb la
festivitat de Sant Joan.

El dilluns, dimarts i dijous, es van realtzar diversos
tallers per als alumnes de l'escola La Pineda,
començant dilluns amb un conta-contes a la sala
cultural Lo Reservat, on Pep Gamote va explicar el
conte "La nena enamorada de les lletres". El
mateix matí, iaies voluntàries del taller de
memòria van fer un taller de les tradicionals
estrelletes a l'escola. El dimarts, voluntàries del Cos
Solidari Europeu, de l'entitat Obre't Ebre, van fer
cantar i ballar músiques del món als alumnes i
Jordi Vidal els va donar a conèixer el ioga. Dijous,
l'associació Territori Inhòspit els havia preparat un
taller de pedra seca al parc municipal. A més, el
dilluns al matí, la gent gran també rebia un taller
d'estimulació cognitiva obert a tothom amb Anna
Bel.

Divendres, dissabte i diumenge tenien lloc les
jornades de país, que arrencaven amb la rebuda
de la Flama del Canigó, el divendres a la tarda.
Tivenys és el primer poble de les Terres de l'Ebre
on arriba la Flama per seguir propagant-se. A la
nit, vam poder cremar els nostres desitjos a la
foguera que es va encendre al parc municipal,
acompanyada dels tradicionals petards que  van
anar tirant xiquets i xiquetes durant tota la nit.

El dissabte, des de les xarxes socials de
l'Ajuntament, ens convidaven a participar al
concurs de fotografia "Fent poble i fent país" que
finalment van guanyar Joan Maria Pujol i Èlia
Meseguer. També dissabte, podiem veure a través
del canal de youtube de l'Ajuntament la xarrada
col�loqui "El català a l'Alguer, present i futur", amb
les intervencions d'Emigdi Subirats, ativista
ebrenc; Carlo Seichi, director d'Obra Cultural de
l'Alguer; Mauro Mulas, delegat de Plataforma per
la Llengua a l'Alguer; i Irene Coghene, activista
cultural. La xarrada la podeu veure en diferit
encara al canal de youtube de l'Ajuntament.

Diumenge 25, últim dia de la IV Setmana Cultural i
darrera jornada de les jornades de país,
començava amb la prova familiar "Caçadors de
llibres", on calia buscar llibres amagats a diferents
racons del poble a partir de les pistes que s'havien
donat a través de les xarxes socials de
l'Ajuntament.

Una nova edició de la Setmana Cultural
amb la celebració de St. Joan inclosa
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Finalitzava el matí amb la presentació del llibre
"Orígen del riu Ebre" al parc municipal, amb les
intervencions de Sisco Besalduch i de l'autor del
llibre, Álvaro Arasa.

Per la tarda, vam acomiadar una setmana plena
de cultura amb el taller de sardanes, executat per
Xavier Roig Corbi, també al parc.

L'equip de govern es mostrava satisfet per la
participació als diferents actes i agraït a les entitats
i particulars que van fer possible aquesta edició de
la Setmana Cultural.

Paula i Martí, caçadors de llibres.
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Tivenys en
la premsa
històrica

Los debates. 

Diario político, de

avisos, defensor de los

intereses de la comarca. 

23/07/1910

Què en saps del cognom Pinyol? 

L’origen del cognom Piñol està en la
conquesta de Tortosa per Ramon
Berenguer IV, qui va repartir els terrenys
conquerits entre les ordres militars i els
cavallers que hi van participar. Així el 1148
atorga les terres de Costumà i Cardó a la
família Piñol, on estableixen la seva
baronia.

A  les Terres de l’Ebre hi ha 1318
persones que porten el cognom Piñol o
la variant Pinyol, com a primer o
segon cognom. De les quatre
comarques la més destacada és el
Baix Ebre amb 783.

Els primers Barons Piñol, estan
enterrats a l’esglèsia vella de
Benifallet. Allí s’hi troba una làpida
on figuren els noms de Bernat Pinyol
i Berenguer Pinyol, junt amb el seu
escut d’armes.

L’actual Saló de Plens de l'Ajuntament
fou la primera esglèsia de Tivenys i el
primer capellà era de la família dels
Pinyol, d’aquí la forma de Pinya  que
té el capitell de l’entrada de d'aquesta
sala . 
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Tivenys va conmemorar el Dia
Internacional de les Dones

Una vegada més, i mentres sigui necessaria la
reivindicació, l'Ajuntament de Tivenys va sumar-
se als actes de celebració del 8M, Dia
Internacional de la Dona, i va organitzar diferents
actes conmemoratius juntament amb Pep
Gamote ,  l'Associació de Dones i el Departament
d'Igualtat i Feminismes, que van col�laborar en la
confecció de l'agenda d'activitats.

Des del dia 6 fins al dia 10 de març, a la Sala de
Plens de l'Ajuntament hi trobàvem l'exposició
"Dones rurals, dones del Baix Ebre", part del
projecte "Dones Rurals, dones de Terres de l’Ebre",
que pretén difondre les contribucions personals i
socials de les dones en totes les branques del
coneixement, i donar difusió a totes les tasques
realitzades per les dones en àmbits laborals i
socials poc visibilitzats, i així fomentar que la
expertesa femenina sigui escoltada en tertúlies i
visibilitzar la presència de les dones en àmbits
extensament masculinitzats.

A l'exposició, hi trobàvem la representació
tivenysana de Milagros Sanz entre les  altres 43
dones del recull, que van rebre la visita dels
alumnes de l'escola La Pineda, a més de la de
molts altres tivenysans i tivenysanes que s'hi van
apropar.

Dijous 9 de març per la tarda, gaudiem de la resta
d'actes conmemoratius, començant per un
conta-contes per la coeducació a la sala cultural
Lo Reservat, de la mà de Pep Gamote que, com
sempre, va encantar al públic assistent.

En acabar el conta-contes, a la Sala de Plens es va
procedir amb la lectura del manifest per part de
les treballadores de l'Ajuntament, amb una gran
assistència de veïns i veïnes, i tot seguit, ens vam
desplaçar a l'esglèsia per gaudir de la cloenda
dels actes amb el concert del cor infantil La
Binota, que va emplenar l'esglèsia i va fer les
delícies d'un públic que va aplaudir àmpliament
l'actuació.
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Una nova edició de la caminada en suport  a
l'AFANOC (Associació de Familiars i Amics de
Nens Oncològics de Catalunya) va tenir lloc el dia
26 de març, quan persones compromeses van
comprar la gorra solidària a través de
l'Ajuntament de Tivenys i van fer la ja tradicional
caminada, en aquesta ocasió fins al Poblat Ibèric.

En esta edició, es van vendre 66 gorres.

Un any més amb
la gorra posada!

1.310 euros recaptats en benefici de la
Fundació Esclerosi Múltiple
En motiu del Dia Mundial per l'Esclerosi Múltiple,
que se celebra el 30 de maig,  el grup de persones
voluntàries per l'EM de Tivenys van organitzar la
segona caminada solidària per l'EM, en esta ocasió
fins al Cocó de Victoriano, a Coll de Garrofer, que
va tenir lloc el diumenge 21 de maig durant el
matí i que va superar l'èxit de l'edició anterior,
quan es van vendre 86 dorsals.

Enguany, 137 persones van comprar el seu dorsal
a l'Ajuntament de Tivenys, amb el qual van rebre
una camiseta de la Fundació Esclerosi Múltiple.

El dia 30 de maig, es va fer entrega del xec solidari
a la FEM, amb un total de 1310 euros recaptats.

Moltes gràcies a totes les persones que ho vau fer
possible!

Reconeixement al
voluntariat per la
llengua
El passat 27 de juny, a la Biblioteca de Tortosa, el
Consorci per la Normalització Lingüística a les
Terres de l'Ebre, acompanyats per diferents
representants institucionals, van fer un
reconeixement a la Regidoria de Societat i
Benestar, representada per Paula Piñol,  i també
als voluntaris i voluntàries del projecte de
Converses i Voluntariat per la Llengua al nostre
poble.
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Gran Recapte 
de primavera 
Des del passat 29 de maig fins el 2 de juny, tenia
lloc una nova campanya del Gran Recapte que,
des de fa uns anys, es promocionada des de
l'Ajuntament de Tivenys.

Veïns i veïnes van portar les seves donacions a
l'ajuntament, que en esta edició van ser
bàsicament de llet i oli, tal com es demanava des
del Banc d'Aliments.

El dia 7 de juny es va fer entrega dels 108 kg
d'aliments recaptats a les persones voluntàries de
Càritas que els van venir a recollir.

Naix l'associació 
L'activista cultural

Les darreres setmanes, des de la iniciativa d'un
grup de persones interessades en el
desenvolupament cultural del poble de Tivenys,
s'ha gestat la creació d'una associació cultural
anomenada "L'activista cultural", la finalitat
principal de la qual és la promoció i el foment de
la cultura, en totes les seves vessants, a Tivenys i
al territori.

L'activista cultural es troba en procés de
constitució i serà degudament presentada en
societat quan estigui llesta per iniciar la seva
activitat.

Tivenys, poble
LGTBI

El dia 28 de juny es conmemorava el Dia per
l’alliberament Lesbià, Gai, Transexual, Bisexual i
Intersexual.

Un altre any, l'Ajuntament, l'Associació de Joves i
l'entitat Obre't Ebre (responsable del camp de
treball a Tivenys) es van unir, juntament amb
veïns i veïnes del poble, per reclamar un país de
respecte als drets de les persones lesbianes, gais,
bisexuals, transgènere i intersexuals i amb
tolerància zero a la discriminació.

Al pati de l'escola va tenir lloc la lectura del
manifest, per part de Josep Piñero i Maria Gordo, i
la representació d'un cor multicolor per part de
persones assistents defensant l'amor lliure.
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El curs acaba i des de l’AMPA de l’Escola La Pineda de
Tivenys volem agrair un cop més la implicació del
poble en les activitats que hem realitzat. 
Aquest curs s’han organitzat actes i activitats pel
benestar dels alumnes i les famílies com: la gestió dels
autobusos escolars, el manteniment i millora del servei
de menjador, organització d’activitats durant les festes
del poble, col�laboració amb l’ajuntament en els actes
de Nadal, la carta als reis per millorar el pati i els jocs
educatius a l’hora del menjador, l’organització de la
trobada escolar anual amb l’escola de Bítem i també el
comiat dels alumnes que acaben etapa a la nostra
escola. 
També hem iniciat treballs juntament amb
l’ajuntament per aconseguir finançar la climatització
de l’escola, projecte de gran abast i dificultat que
continuem lluitant a dia d’avui i que confiem en
aconseguir remant junts. 
Aprofitem aquesta publicació per convidar les famílies
a entrar a participar activament a l’AMPA i a col�laborar
donant un cop de mà en els actes i activitats que
organitzarem també durant l’estiu i el curs vinent. 
Com sempre, comptem amb vosaltres per continuar la
feina. Ens seguirem trobant durant les activitats d’estiu
que comunicarem aviat. Moltes gràcies i bones
vacances a tothom!

AMPA de l’Escola La Pineda

El dia 15 de maig va ser el Dia Internacional
de la Família i per celebrar-ho, aquell
dissabte les famílies de la llar, infants i
mestres vam anar a passar el dia junts a
l’assut.

Pel matí vam realitzar una activitat
cooperativa on havíem de recollir elements
de la natura i després tots junts, vam
construïr una mandala per simbolitzar que si
treballem junts, podem aconseguir grans
coses.

Vam dinar a la zona de pícnic, on vam poder
gaudir de l’entorn i jugar tots junts.

Per finalitzar la jornada, vam fer una sessió
de ioga en família.

Aquest final de trimestre ha començat una
alumna de pràctiques que ens acompanyarà
fins a finals d’estiu.

Final de curs a la Llar d'Infants

Bossa per l'esmorzar, obsequi de la Trobada.
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Una de les raons de la nostra existència és la de
donar a conèixer el nostre patrimoni. Un
patrimoni que pertany a les famílies del poble de
Tivenys. Una riquesa que ha passat de generació
en generació i que ara a causa de
l’abandonament de les finques vol quedar
sepultat sota la vegetació.

Per aquesta raó, @territoriinhospit pren part en
un projecte NextGeneration, MATRIX CULTURA
2050 TERRES DE L'EBRE: Els camins de l'aigua. Es
refereix al riu Ebre com a eix vertebrador, i al
recurs de l'aigua com a força i element
configurador del paissatge on es mostra el valor
d'iniciatives artístiques, culturals i locals, en relació
amb el "manteniment cultural del paisatge" des
de les seves pràctiques i coneixements.

Juntament amb 10 pobles de les Terres de l’Ebre 
 (Flix, Tivissa, Ascó, Miravet, Gandesa, Corbera
d’Ebre, La Fatarella, Vinebre, Riba-roja d’Ebre i
EMD La Serra d’Almos) donarem a conèixer les
iniciatives amb un seguit de transmissions en
línia que podreu seguir a les nostres xarxes
socials.

Impulsat per l'associació Livemedia per a les Arts i
Cultures en Xarxa, MATRIX CULTURA 2050 A LES
TERRES DE L'EBRE té el suport del Departament
de Cultura-Next Generation Catalunya, IRMU i
CERE. Amb la col�laboració d'ajuntaments i 

Territori Inhòspit pren part en el
projecte MATRIX CULTURA 2050

La Warhol homenatja als "ieios"
Des del diumenge 18 de juny, a la paret
del centre creatiu La Wharhol, propietat
de Josep Pinyol, hi trobem l'obra "A ells"
de l'artista que s'autodenomina Captain
Hadoock.

Amb la imatge de Miquel de Petes,
Mercedes de Duell, Germán lo Péntol,
Rosa la Patacona, Josep lo Juano, Mari
Carmen de Flores i Antonio lo Cheto,
l'obra pretén retre homenatge a les
persones grans dels pobles que es van
adaptant als nous temps i que ho
simbolitzen a través dels gestos que
representen a l'obra.

Consells Comarcals de la Terra Alta, la Ribera
d'Ebre i el Baix Ebre, i Arxiu Comarcal de la Ribera
d'Ebre.

Agraïments a Juan José Curto, Rosita Piñol,
Gerardo Martí, Antoni López, Francesc Ventura, 
 als membres de la Rondalla dels Ports Gemma
Curto, Eladi Galbe, Sergi Masip i Miquel -Àngel
Flores i també a Tibetium Música. Un agraïment
especial a la família de Busan i en particular a
Pilarín.
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Associació de la Gent Gran de
Tivenys
Hola sòcies i socis i qui ens pugi llegir o conèixer,
el temps passa volant i ja tornem a tenir Lo
Pregoner disposat a facilitar-nos la tasca de
difusió de les diferents activitats que des de
l’associació portarem a terme en un trimestre
molt ple d’activitats, ja siguin promogudes per
l’Ajuntament, com és la setmana cultural, o pels
quintos que estan preparant una festa, o pels
organitzadors de viatges molt llaminers i altres
activitats de lleure.

Comentar-vos que s’han cobrat les quotes dels
aproximadament 270 sòcies/socis que som
actualment.

Be, deixeu-nos explicar que molt aviat
celebrarem, com tots els anys, la festa de Sant
Joan i com sempre farem la degustació de la
coca. Durant l’acte comentarem que ja fa quatre
anys de la renovació de la junta i us convidarem
a fer un pas endavant per a la nova actualització
i/o canvi de la junta actual.

Grup de Jota "Gandaia" 
Dintre del marc de la fira de Tivenys, FIRARRELS,
celebrada del 21 al 23 d’abril de 2023, La Gandaia
vam ballar el Cap de Ball, la Rondalla de Sofia i la
Jota de Tivenys acompanyats de la Banda
Municipal de Tivenys. Veïns i veïnes, visitants i
població mexicana (donat que Mèxic va ser el país
protagonista en aquesta edició de Firarrels), van
gaudir d’una petita demostració de diferents balls
del nostre territori.

Continuant en les actuacions, el passat dia 3 de
juny, la Gandia també vam participar a la XII
Trobada de Jotes a Sant Jaume d’Enveja,
juntament amb els grups de jota de Benifallet,
Deltebre, La Sènia, La Ràpita, L’Aldea, Santa
Bàrbara i Sant Jaume. Vam ballar la jota de
Tivenys i una Rondalla cantada per Imma de Sopa
acompanyada de la Xaranga Xino-Xano, i que va
començar així:

També estem treballant per fer el tradicional
sopar de la gent gran, que en principi tenim
pensat per al dia 5 d’agost. El faríem per la nit,
pel tema de la calor, i estem gestionant
l’actuació musical que ens animi un poquet
després de l’àpat.

Més enllà d’això, no tenim res més en ferm,
només que esperem la vostra participació en els
actes i també l’ajut que ens pugueu donar en la
millora de les nostres decisions i actuacions.

Per acabar, i com sempre, demanar-vos que us
cuideu molt i que gaudiu d’aquest estiu, que es
presenta molt calorós, seguint les instruccions
que sempre ens fan arribar de l’àrea mèdica.

Molt bon estiu i fins aviat!

“Us canto una rondalla 
la primera per començar

I és que al grup de Tivenys 
és un plaer saludar.

Visca lo grup la Gandaia 
que sempre és un plaer trobar.

I ara us dic una cosa: 
un consell us vull donar

Diu que no tenen cap home,
 ni falta que els hi fa

En dones tan boniques,
 sou de lo milloret que hi ha.

........”
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L'associació de joves de Tivenys us volem
informar del canvi de junta. Actualment, Glòria
Beltran n’era la presidenta, Diandra Andujar la
secretària i David Pallares el tresorer.
La majoria d’ells no marxen de la junta, però sí
que hi ha una reestructuració en els càrrecs.

Per tant, ara us presentarem la nova junta, un
grup de joves amb moltes ganes tirar endavant
tots els actes amb el suport de la resta.

Carme Rumbau com a presidenta, Gisela Nàcher
secretària i Josep Piñero el tresorer.

També us volem informar de les dates clau per
aquest estiu:

El diumenge 23 de juliol tornarem a viure la
piraguada Benifallet - Tivenys amb dinar al
restaurant Lo Parque i per acabar el dia, tardeo al
parc municipal.

El divendres 4 d’agost veurem la posta de sol tots
junts al parc municipal amb un tardeo que durarà
fins a la matinada de l’endemà.

I per acabar el dissabte 19 d’agost ens vestirem
tots de blanc i podrem gaudir de la festa
eivissenca.

Finalment, després d'aquest estiu que tenim per
davant ple d'actes que ens faran sortir al carrer i
retrobar-nos, com a cloenda de l'estiu com cada
any tindrem les nostres estimades festes majors,
les quals tenim moltes ganes de treballar pel
poble i seguir millorant per fer d'aquestes uns
dies inoblidables.
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Com sol ser tradició, la Setmana Santa és una de
les setmanes amb més activitats litúrgiques que
guarda l’any. També en el nostre poble es van
portar a terme un grapat d’actes per tal de
commemorar la passió, mort i resurrecció del
Senyor.

El primer acte a destacar va ser el diumenge de
rams, que seguint la tradició ens vam poder
aplegar al pont del canal per portar a terme la
benedicció de palmes i rams d’olivera i donar inici
a la processó fins l’església per tal de començar
oficialment la Setmana Santa. 

Dijous va ser un altres dels dies importants dintre
de la Setmana Santa, amb la celebració de
l’Eucaristia es commemorava la institució
d’aquest sagrament, després es va portar a terme
la tradicional processó que convida a acompanyar
al pas de Jesús Natzarè pels carrers del nostre
poble.

Divendres Sant, pel matí es va portar a terme el
Via Creu al parc municipal, un lloc emblemàtic i
tranquil que ens va ajudar a meditar el camí de la
creu que va recórrer el Senyor; per la tarda, la
commemoració de la Passió i la processó
tancaven aquest dia de dolor que vol pregar per
tot el dolor del món actual també.

Dissabte Sant va ser el dia gran, el dia que dona
sentit i tanca la celebració dels dies anteriors, la
Vetlla Pasqual que aquest any es celebrà
conjuntament en la parròquia de Bítem i que va
aplegar feligresos dels dos pobles.

Celebració de les
Festes de Pasqua

L'Associació de
Joves comunica...
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Durant la setmana del 27 al 31 de març l’alumnat de
l’Escola la Pineda vam celebrar la “Setmana de l’escola
al carrer”. Vam fer activitats educatives pels diferents
carrers i espais del poble per compartir amb la gent
què i com treballem a l’escola.

Les activitats, en les quals vam participar tots els
alumnes, van ser molt diverses i englobaven totes les
àrees. Els més petits van buscar simetries, van fer jocs
de consciència fonològica, van cantar i van gaudir de
jocs al parc. A cicle inicial van fer des de pintar un
monstre en anglès i cantar a la plaça de l’Era de la Vila
fins a dibuixos al natural al parc municipal. L’alumnat
de cicle mitjà van representar una obra de teatre en
anglès, recitar poemes, tocar instruments musicals,
sortir a dibuixar moixons al natural i van gaudir de la
classe d’educació física  al camp de futbol. Els grans
de l’escola vam haver de buscar i identificar formes
geomètriques i nombrar-les, dibuixar diferents vistes
del poble, realitzar una digital scavenger hunt al parc
municipal i vam conversar sobre la infantesa amb les
assistents al taller de memòria.

Volem donar les gràcies a totes aquelles persones que
van venir a veure’ns, van participar i van gaudir tant
com nosaltres amb les activitats i jocs.

Alumnat de 5è i 6è de l’Escola La Pineda

La setmana de l'escola al carrer
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El primer viatge que vam organitzar com a Penya,  
per assistir a una Final, fou el 5 d’abril del 1990.
S’enfrontaven a la final el FC Barcelona i el R.
Madrid a l’estadi (en aquell moment) Luis
Casanova de Valencia.

Vam aconseguir 16 entrades i com en aquell
moment encara no existia la Federació de Penyes
de les Terres de l’Ebre i les Penyes viatjàvem de
forma individual, vam organitzar el viatge en
furgonetes, era impossible fletar un autobús per a
16 persones.

Vam llogar una furgoneta que la conduïa
Domingo Royo i la segona fou la d’Ignasi Fons.
Arrencàvem ben d’hora pel matí i el nostre destí
era un restaurant de l’Albufera de València, per
menjar-nos una paella i agafar forces per animar
a l’equip.

Va ser una final molt disputada en la que es va
imposar el Barça, gràcies als gols de Guillermo
Amor i Julio Salinas. Aquell equip, entrenat per
Johan Cruijff, era la base del que més tard
coneixeríem com a Dream Team, que guanyaria
quatre Lligues seguides i la primera Copa
d’Europa per al nostre club.

La primera final com a Penya
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Dora Francisca Altadill Piñol
nascuda el 03/03/1936

ens va deixar el dia 07/05/2023

Rosa Estupiñá Piñol 
nascut el 23/02/1933

ens va deixar el dia 15/05/2023

Juan Estupiñá Cañadó
nascut el 01/06/1939

ens va deixar el dia 28/02/2023
 

Colombina Cañadó Borràs
nascuda el 12/06/1937

ens va deixar el dia 01/03/2023
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Ens acomiadem de...

Que la terra els sigui lleu.

Donem la benvinguda...

Al  nou tivenysà 

Quim Manel Piñol Ponce
fill de Núria i Pau, 
que va nàixer el 28-05-2023



E S P O R T S

Com vam informar en l'última edició, iniciàvem la segona
volta amb derrota a la Valleta, contra el Ginestar, la segona
en tota la lliga a casa. Ens recuperariem al següent
desplaçament, al difícil camp de la Fatarella per un ajustat
3-4, única victòria que treuriem en tota la segona volta a
fora.

A casa vam comptar tots els partits de 3 en 3 (excepte
l'últim amb empat contra l'Aldeana "B"), imposant-nos
contra equips d'entitat i que finalment han acabat
disputant el campionat fins a l'última jornada com és el cas
de l'Alcanar i Amposta "B".

L'últim mes de la temporada hem estat limitats d'efectius,
acabant en una 8a posició. A casa hem demostrat un any
més que som un equip difícil de batre. Lluny de la Valleta,
tot i plantar cara en tots els camps, la segona volta no s'han
pogut treure tots els punts que hauríem volgut.

Deixant de costat el tema esportiu, aquesta temporada
hem celebrat el centenari del futbol a Tivenys,
concretament els dies 5, 6 i 7 de maig.

Vam iniciar les celebracions el divendres, amb la
inauguració d'una exposició de fotos i documents de totes
les èpoques del Tivenys, que va estar oberta dos caps de
setmana al Centre d'Interpretació. També divendres, es va
fer un sopar en homenatge al club al restaurant lo Parque
que va ser molt emotiu, on es va homenatjar a tots els
presidents, jugadors i entrenadors que amb el seu esforç i
dedicació han fet que el club hagi arribat on està.

Per part de la Federació Catalana de Futbol, Miquel Piñol,
delegat de les Terres de l'Ebre i també president del club en
la reempresa al 2003, ens va obsequiar amb la camiseta
conmemorativa i la fita dels 100 anys.

Diumenge, abans de disputar el partit contra l'Olímpic, la
plantilla actual va fer un passadís a tota la gent que ha
passat pel club. Sel's va fer un obsequi a tots i la junta va fer
lliurament a l'alcalde, Eladi Galbe, i al delegat de la FCF a les
Terres de l'Ebre, Miquel Piñol,  de la camiseta
conmemorativa dels 100 anys. Seguidament, es va fer un
berenar popular per a tothom.

Agrair a tota la gent que ha fet possible el futbol a Tivenys, a
tots els ajuntaments, a totes les juntes, a tots els socis,
col•laboradors , esponsors i tots els entrenadors i jugadors
que han passat en tots estos anys. A per 100 anys més!!

Aprofitem també estes línies per despedir-nos com a junta,
ja que el dia 1 de juliol es va realitzar el relleu directiu que us
serà presentat en el seu moment.
Llarga vida al futbol tivenysà!!
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Futbol
Vuitena posició per a l'U. E. Tivenys en la
temporada que celebra el seu centenari

Per David Montardit
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Motociclisme

El Campionat d'Espanya d'Enduro va disputar la
seva segona prova de la temporada a Oliana,
Lleida, els dies 18 i 19 de març, on Miquel Espinós
obtenia una 5a posició en la categoria Senior C 4
temps el primer dia de la cursa. Lamentablement,
el segon dia es va haver de retirar per una averia
mecànica quan se situava en 3era posició.

El dia 23 d'abril, se celebraven les ‘2 Hores de
Resistència de l’Aldea. Memorial Víctor Martínez’
on coptàvem amb la participació dels pilots de
Tivenys. L'equip format per Alejandro Combalia i
Àlex Combalia va obtenir la 4a posició; Richard
Estupiñá i el seu company Biel Rodríguez es van
classificar en 19a posició; els equips formats per
Jaume Vicente/Cristofer Beneito i Pau Mauri
/Miguel Domingo, després d'haver rodat en bones
posicions i fer unes voltes a molt bon ritme, es van
haver de retirar per diferents averies mecàniques.

El mateix diumenge, Miquel Espinós competia a
l'Enduro Bertizarana (Navarra), en la categoria de
veterans, on aconseguia ser el 9è classificat.

Un bon grup de riders representen Tivenys en vàries
competicions arreu del territori

Atletisme Per Lara Melich

Els germans Monforte Melich, campions de Catalunya

Amb l’arribada de la primavera, comença la
temporada d’atletisme en modalitat d’Aire Lliure.

Laia Monforte Melich inicia la competició després
d’una lesió que l’ha deixat apartada de la Pista
Coberta. Fins al moment, Laia ha participat en els
campionats estatals i nacionals. A nivell estatal, amb
l’Agrupació Atlètica de Catalunya han aconseguit la
4a posició de la Divisió d’Honor de la Lliga Iberdrola,
en la final per la permanència, a Saragossa. En
aquesta lliga Laia ha disputat les proves de 400m i
els relleus de 4x400m. També ha participat en el
Campionat d’Espanya Universitari, a Lleó,
representant la Universitat Rovira i Virgili a la prova 
 dels 200m. Pel que fa a l’àmbit nacional, Laia
assoleix la millor marca de la temporada en la 1a
Jornada de 

Una setmana després, el 30 d'abril, tenia lloc
l'Enduro de Cabanes, on vam comptar amb la
representació tivenysana d'Alejandro Combalia,
10è classificat Sènior B 2 temps; d'Àlex Combalia,
que obtenia una 6ena posició en el Júnio Open; i
de Miquel Espinós, amb una altra 6ena posició en
la categoria Sènior C 4 temps.

la Lliga de Clubs, aturant el crono amb 55.72 en els
400m. Finalment es proclama Campiona de
Catalunya Sub23 en 400m a Palafrugell amb una
temps de 55.51, que representa la seva millor marca
de la temporada.

L’atleta Pau Monforte Melich, recuperant-se també
d’una lesió, debuta amb la prova de 400m tanques.
En aquesta nova experiència de superar tanques,
s’aconsegueix l’objectiu de baixar la marca en cada
control i la classificació per al Campionat de
Catalunya. A més, en el mateix campionat, Pau es
proclama campió de Catalunya Sub 18 de relleus
4x400m, amb els seus companys Hugo, Dan i Joan.
En aquesta prova l’equip del club Atletisme Terres
de l’Ebre bat el Rècord dels Campionats amb una
marca de 3:32.51.
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Rem olímpic

Els tivenysans Àlex Combalia, en categoria juvenil;
Adrià Meseguer, en categoria cadet i Àlex
Besalduch, en alevins, van participar, amb el Club
de Rem Tortosa, en el campionat de Catalunya
d'estiu de banc mòbil que es va disputar a l'estany
de Banyoles els dies 3 i 4 de juny, amb un paper
protagonista que els va permetre endur-se dos
medalles i competir en un total de cinc finals. 

Àlex Combalia es va penjar la medalla de bronze
amb el quatre scull del Tortosa, amb un temps de
6m49s sobre una distància de 2000 metres i a
menys de tres segons del segon classificat, el Club
Nàutic Amposta. Àlex Combalia també va
disputar la final del quatre sense juvenil masculí,
en què l'embarcació tortosina va ser quarta.

Adrià Meseguer també va disputar dos finals, la
del quatre scull cadet masculí, en què el seu bot
va acabar sisè després d'accedir a la final tot just
amb el sisè millor temps, i la final del vuit amb
timoner, en la qual l'embarcació del Tortosa, amb
Adrià com a timoner, es va emportar la medalla
de plata, només per darrere del Club Natació
Banyoles. Els cadets competixen sobre una
distància de 1.500 metres i el bot del Tortosa va fer
un temps de 5m21s.

Àlex Combalia, Adrià Meseguer i Àlex Besalduch,
cinc finals i dos medalles al campionat de Catalunya

Joan Martínez, 3er
classificat provincial
absolut

Tennis taula

Joan Martínez va  disputar el dia 20 de març el
Campionat Provincial absolut de tennis taula al
pabelló de Ferreries, a Tortosa. Va arribar a la
semifinal, on va perdre per un resultat de 3-2,
quedant-se així a un pas de la final i aconseguint
ser el 3er classificat de la competició.

Al seu torn, un altre remer amb arrels tivenysanes,
Àlex Besalduch, va tenir una actuació destacada
en classificar-se per a la final A del doble scull
aleví masculí. Juntament amb Dídac López,
dissabte dia 3 van aconseguir la sisena millor
marca d'entre 21 embarcacions, l'últim temps que
donava accés a la final de diumenge, en què van
ser sisens amb un temps de 2m7s sobre 500
metres de regata.

A la imatge, tots els remers del CR Tortosa que
van aconseguir medalla.
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Rosa, Júlia i Èlia: protagonisme tivenysà en el
campionat escolar de patinatge

Patinatge artístic

Les patinadores alevines amb arrels tivenysanes
Èlia Meseguer Borràs, Júlia Gauxachs Piñol i Rosa
Romero Mauri han brillat en el campionat de
patinatge que organitzen els Consells Esportius
de Catalunya, en la categoria aleví C. De fet, en la
segona jornada puntuable per a la fase comarcal
del Baix Ebre, que es va fer a Deltebre, les tres van
copar el podi, com s'aprecia a la fotografia
adjunta: Èlia va ser primera; Júlia, segona i Rosa,
tercera. 

Élia Meseguer, del Clup Patí Dertusa, va guanyar
les dos competicions de la fase territorial en la
seua categoria, a l'Ametlla de Mar i a Deltebre, i es
va imposar també en la fase territorial de les
Terres de l'Ebre, al Perelló, on va aconseguir
classificar-se per a la fase nacional, disputada al
Vendrell i on Èlia va obtenir un destacat tercer
lloc. D'esta manera, es va penjar la medalla de
bronze en el campionat de Catalunya escolar. 

L'actuació de les tivenysanes té molt mèrit
perquè es tracta del primer any que competixen.
Júlia Gauxachs, del Club Patí Jesús, també ha
exhibit una gran regularitat i ha estat segona tant
en les dos jornades de la fase comarcal com en la
competició territorial, a la qual acudien les millors
de cada comarca ebrenca. Per la seua banda,
Rosa Romero, també del Club Patí Dertusa, va ser
tercera a Deltebre i va arrodonir la temporada
amb dos quarts llocs, a l'Ametlla i al Perelló. 

Les tres patinadores seran l'any que ve alevines
de segon any i tot apunta que seran encara més
competitives. En qualsevol cas, podran continuar
aprenent i gaudint i, de retruc, millorant resultats. 
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ENVELLIMENT SALUDABLE
Segons la Organització Mundial de la Salut, l’envelliment saludable es defineix com el procés
d’optimitzar les oportunitats de salut física, mental i social que permetin a la gent gran participar
activament en la societat sense patir discriminació i gaudir una qualitat de vida bona i independent.

Activitat física. Caminar, pujar escales, ballar...
La fórmula de 30 minuts d’activitat cada dia
ens ajuda a tenir millor salut. 

Alimentació saludable. La dieta mediterrània
ens garanteix una alimentació equilibrada y
variada. Cada dia hem de menjar 5 racions de
fruites i verdures. 

L’envelliment és un procés evolutiu i dinàmic,
una etapa més del cicle vital d’una persona. El
cicle vital és un procés obert en què pot haver-hi
tant pèrdues com guanys en totes les edats, i en
funció de com es resolguin, afrontarem el fet de
fer-nos grans en escenaris positius o negatius.

Les millores en el sistema sanitari i
socioeconòmic fan que augmenti l’esperança de
vida. Podem dir que avui hi ha més persones de
més de 65 anys que infants i joves de menys de
15. També hem de tenir en compte el gran
nombre de persones més grans de 80 anys,
l’envelliment de l’envelliment. Aquesta realitat
demogràfica l’hem de comprendre i afrontar com
una gran oportunitat. Les persones viuen més i la
major part ho fa en unes condicions físiques i
psíquiques que els permeten gestionar la seva
vida amb autonomia.

També hem de considerar, però, que a mesura
que fem anys és més probable que puguem
trobar-nos en situacions de dependència que
faran que necessitem l’ajuda d’altres persones
per fer les activitats de la vida quotidiana.

Es pot prevenir la dependència promovent estils
de vida saludable i entorns favorables. L’estil de
vida depèn dels nostres hàbits. Sempre estem a
temps de poder-lo variar i adequar-lo a les
nostres necessitats de salut. No s’hi valen
excuses! 

Els puntals d’un estil de vida saludable són: 

“A la vellesa no ens han de preocupar les arrugues del

rostre, sinó les del cervell”
Santiago Ramón i Cajal (1852-1934), metge espanyol

Salut. N’hem de tenir cura, de la física i de la
mental, vigilant els nivells de colesterol, la
pressió arterial i el sucre en sang, i també
podem participar en els programes de
detecció precoç del càncer o del
deteriorament cognitiu. 

Seguretat. Evitar els accidents, els domèstics i
els que podem patir pel carrer. 

Relacions socials. Participació en activitats
grupals. Garantir una bona xarxa social.

El les properes edicions de Lo Pregoner,
mantindrem aquesta secció i us desglossarem
cadascún d'aquests puntals per un estil de vida
saludable, amb recomanacions i informacions
útils per al dia a dia, per tal de fomentar que la
nostra gent gran tingui l'envelliment saludable i
qualitat de vida que mereix.

Extret de "De què parlem quan diem envelliment actiu?" , de
la Fundació Agrupació, amb la col�laboració de la Fundació
Salut i Envelliment UAB 

CONSTRUCCIÓ D'EDIFICIS i REALITZACIÓ DE TOT TIPUS DE TREBALLS D'OBRA,
CONSERVACIÓ I MANTENIMIENT D'EDIFICIS, DE  XARXES D'AIGUA I
CLAVEGUERAM, REALITZACIÓ DE TRACTAMENTS D'HIGIENITZACIÓ,
DESINFECCIÓ, DESINSECTACIÓ I DESRATITZACIÓ.
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Picades de vespes
i abelles
Beatriz Satué i Xaro Bautista

Reaccions per l'acció pròpia del verí. Després
de la picada apareix una reacció en la pell de
curta durada, amb enrogiment i unflo al
voltant del lloc de la picada, En funció de la
zona de la picada podem sentir un dolor més
o menys intens, i fins i tot picor, que
desapareixerà en qüestió de poques hores.

Reaccions locals extenses. En estos casos la      
cosa es complica una mica, perquè la
inflamació s'estén més enllà dels 10
centímetres i dura molt més temps. Per
exemple, si hem tingut la mala sort que ens
piquen en una mà o un peu, es pot arribar a
inflamar tot el braç o part de la cama. A més,
sol doldre, picar i la zona estarà enrogida i
dura.

Anafilaxis. Este tipus de reacció generalitzada
es produeix en persones al�lèrgiques al verí
d'estos insectes. Una sola picada bastarà
perquè apareguin ronxes o habons, dificultat
per a respirar, mareig… I si ens trobem davant
este tipus de reacció el temps és vital. Així
que, cal cridar a els serveis d'emergències
perquè tracten el pacient com més prompte
possible.

Les picades d´aquests insectes provoca dolor
intens, envermelliment, inflor i calor en la zona de
la punxada. Totes les persones no reaccionen
igual davant la picada d'una vespa o abella. 
Quan un d'estos insectes piquen en alguna zona
del cos, introdueixen verí en el nostre cos. Un
conjunt de substàncies, moltes d'elles tòxiques,
que fan que el nostre cos reaccioni.  
    
Existeixen tres reaccions davant el verí d'abelles i
vespes:   
                         Què haig de fer si m’ha picat una vespa o una

abella?

En cas de picada d’abella s’haurà de retirar
l’agulló (vespes i abellots no en tenen) , vigilant no
pressionar el sac del verí. Rentar la picada amb
aigua i sabó i a continuació aplicar fred local
durant 10 minuts per detenir la circulació del verí,  
retirant anells, joies o roba si pressionen. Mantenir
la zona de la picada en repòs per evitar que el verí
s’escampi per l’organisme i NO rascar-se la
picada.

Si la picada es localitza a l’interior de la boca,
prendre gel o aigua freda. 

En cas de dolor es pot prendre un analgèsic com
paracetamol o ibuprofè i, si es precisa, prendre un
antihistamínic oral i aplicar pomada amb
cortisona.

En cas d’hipersensibilitat al verí, hi ha risc
d’anafilaxis, caldrà doncs assistir ràpidament al
centre de salut més proper per administrar el
tractament corresponent. Quan la persona coneix
prèviament que és al�lèrgica, duu sempre
l’adrenalina autoinjectable.
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Participació tivenysana a la "Setmana
sense fum"
Del 21 al 25 de maig es va celebrar la XXIV
Setmana Sense Fum que organitza l’ Institut
Català de la Salut. Com tots els anys , les Terres de
l’Ebre hi han participat i així mateix ho ha fet
Tivenys.

Es demanava escriure una frase que motivés als
altres a deixar de fumar, i entre totes les frases
participants a l’Àrea Bàsica de Salut Tortosa-Est, a
la qual pertany Tivenys, dos tivenysanes van estar
guanyadores.

Núria Besalduch Piñol amb la frase “ No et fumes
la vida, en tens una només” i M.Carmen Piñol
Curto amb la frase “Treballa en la teva salut,
cuida't”, va ser premiades amb un lot de
productes de farmàcia cedit per la Farmàcia
Assut de Tivenys i un val per una sessió de
fisioteràpia al Centre Mediterrani de Tortosa.

Felicitats a les guanyadores i agraïments als
participants.

La gent gran gaudeix de nous tallers
per un envelliment saludable

i van comptar amb un bon nombre d'inscrits i la
satisfacció d'estos amb els continguts i
desenvolupament dels tallers.

Gràcies a la col�laboració entre la Creu Roja i
l'Ajuntament de Tivenys, i amb el suport de la
Diputació de Tarragona, es van presentar tres
nous tallers d'activitats per a la gent gran del
poble fruit del projecte "Envelliment saludable",
amb inscripció gratuïta per als participants.

En aquesta ocasió, les temàtiques van ser
l'alimentació, l'activitat física i la creativitat.

Els tallers es van realitzar els divendres 16, 23 i 30
de juny al Centre d'Interpretació del Recinte Firal 
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La soledat i la salut mental
Pili Coll García, psicòloga

Què entenem per soledat?

La soledat es defineix com un estat subjectiu que
s’experimenta en absència de contacte social,
quan la persona sent aïllament o manca de
pertinença. Les relacions socials i la integració
social són necessàries per al benestar emocional
de les persones en totes les etapes de la vida. Els
humans som éssers que necessitem els uns dels
altres no només per sobreviure sinó per tenir
qualitat de vida. Per això la soledat ens provoca
tant de malestar. 
En particular, les relacions socials i la integració es
tornen vitals en les etapes més vulnerables de la
vida com: la infantesa i la vellesa, quan tenim
fills/es o també quan hem tingut algun problema
greu i/o traumàtic.
En algunes ocasions, aquestes necessitats de
relacionar-se no es poden satisfer i és aleshores
quan experimentem la soledat. 

Qui pateix soledat? 

Cal tenir present que la soledat pot ser
experimentada per persones de qualsevol edat,
gènere, origen i condició social. No obstant això,
hi ha factors de risc que fan que certes persones
tendeixin a sentir-se més soles, com per exemple:
tenir més de 60 anys, ser solter/a, ser persones
migrants siguin estrangeres o no (particularment
les dones) tenir baix nivell educatiu i tenir pocs
recursos econòmics, entre d’altres. 

Quina és la relació entre la soledat i la salut
mental?

La soledat s’ha associat amb diversos problemes
de salut mental. Els més habituals són el trastorn
depressiu major, la conducta suïcida, trastorns
d’alimentació, trastorns d’ansietat i trastorns de la
son. Tots aquests trastorns tenen en comú que
fan que estiguem més irritables, la qual cosa, tot i
que es desitgi i necessiti, fa molt difícil relacionar-
se amb els altres.
La soledat dels qui pateixen trastorns mentals és
sempre major. No podem passar per alt que les
persones que pateixen trastorns com ara la
depressió, esquizofrènia, trastorn de l’espectre de
l’autisme o el trastorn bipolar. Per exemple, en
moltes ocasions poden experimentar un estigma
que incrementa el seu aïllament social. Hi ha
trastorns que, per desconeixement i no per
maldat, creen rebuig perquè resulten estranys i/o
pertorbadors. 

Soledat, causa o conseqüència dels trastorns
mentals?

S’han donat diferents explicacions sobre per què
la soledat pot influir en fer més vulnerables les
persones a patir trastorns i malalties. Mentre qui
s’hi dedica, acaba d’aclarir si la soledat és causa o
conseqüència, nosaltres podem treballar amb el
que sí que ja sabem. La soledat no desitjada té
conseqüències terribles en qui la pateix. 
Què podem fer nosaltres? Doncs posar el nostre
granet de sorra, cadascú com pugui, per procurar
que la integració social sigui més que paraules,
que sigui realitat. Per exemple, truca a aquella
tieta amb la que no parles des de Nadal, passa a
saludar a la iaia un dia entre setmana (també està
a casa quan no fa la paella dels diumenges),
saluda als nouvinguts, aprofita les activitats que
hi ha al municipi per fer vida social, juga al
guinyot amb la colla o pren un cafè a la plaça
amb aquella amiga o amic en qui penses de tant
en tant i a qui quan us creueu li dius “hem de
quedar”. 
La soledat, sigui causa o conseqüència, té remei.
Sols hem d’intentar posar-nos al lloc de qui la
pateix. 




